

## Kursbeschreibung

<b>Kurstitel</b>	<b>Volkswirtschaftslehre des öffentlichen Sektors</b>
<b>Kurscode</b>	<b>27400</b>
<b>Wissenschaftlicher Sektor</b>	SECS-P/01
<b>Degree</b>	Master in Verwaltung und Politik öffentlicher Institutionen
<b>Semester und akademisches Jahr</b>	2nd semester 2021/2022
<b>Jahr</b>	1
<b>Credits</b>	6
<b>Modular</b>	Nein
<b>Gesamte Vorlesungszeit</b>	36
<b>Total exercise hours</b>	Keine
<b>Anwesenheit</b>	empfohlen, aber nicht vorausgesetzt
<b>Voraussetzungen</b>	Studenten wird empfohlen, den Vorbereitungskurs in Economics zu Beginn des Semesters zu besuchen. Am Ende des Vorbereitungskurses steht eine Klausur. Es gibt keine negativen Konsequenzen bei Nichtbestehen. Ziel ist vielmehr, Studierende auf Wissenslücken aufmerksam zu machen und zu besprechen, wie diese am besten geschlossen werden können.
<b>Course page</b>	<a href="https://www.unibz.it/de/faculties/economics-management/master-public-policies-administration/">https://www.unibz.it/de/faculties/economics-management/master-public-policies-administration/</a>

<b>Dozent</b>	<b>Prof Dr Alexander Moradi</b> <a href="mailto:Alexander.Moradi@unibz.it">Alexander.Moradi@unibz.it</a> Büro E208 – Tel +39 0471 013135 <a href="https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/academic-staff/person/39937-alexander-moradi">https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/academic-staff/person/39937-alexander-moradi</a>
<b>Sprache</b>	Deutsch
<b>Sprechstunde</b>	Siehe Webpage
<b>Lehrassistent</b>	Keine
<b>Themen</b>	<ol style="list-style-type: none"> <li>1) Empirische Methoden der Finanzwissenschaften</li> <li>2) Steuern: Theorie und Praxis</li> <li>3) Rentenversicherung</li> <li>4) Personalwesen im öffentlichen Dienst</li> </ol>
<b>Unterrichtsform</b>	Vorlesungen, Übungen, Projekte, etc.

<b>Kursinhalte</b>	Der Kurs gehört dem wissenschaftlichen Feld der Volkswirtschaftslehre an und gibt einen Einblick in grundlegende Themen der Volkswirtschaftslehre des öffentlichen Sektors.
--------------------	---

	<p>Der Kurs beginnt mit einer Einführung in die empirische Methoden der Finanzwissenschaften, insbesondere der Evaluierung kausaler Zusammenhänge. Wir behandeln dann Theorie und Praxis von Steuern, unter anderem Steuerinzidenz und –gerechtigkeit, Steuerhinterziehung, Besteuerung von Konsum, Lohn- und Kapitaleinkommen. Abschliessend behandeln wir wirtschaftswissenschaftliche Themen rund um die Angestellten im öffentlichen Dienst.</p>
<p><b>Kursziele</b></p>	<p><b>Wissen und Verstehen:</b> Die Studierenden lernen Theorie und Empirie staatlicher Eingriffe in die Wirtschaft.</p> <p><b>Anwendung von Wissen:</b> Die Studierenden werden die analytischen Methoden auf realwirtschaftliche Probleme anzuwenden.</p> <p><b>Urteilsvermögen:</b> Die Studierenden werden die Fähigkeit entwickeln, wirtschaftliche Situationen zu bewerten, und Politikempfehlungen abzugeben.</p> <p><b>Kommunikationsfähigkeit:</b> Durch Diskussionen im Unterricht werden die Studierenden die Fähigkeit entwickeln, wirtschaftspolitische Probleme mit relevanten analytischen Argumenten und Methoden zu diskutieren.</p> <p><b>Lernfähigkeiten:</b> Fähigkeit, Lerninhalte eigenständig zu verarbeiten, logisch zu ordnen, langfristig aufzunehmen, und so auf fortgeschrittenem Niveau zu studieren.</p>
<p><b>Prüfung</b></p>	<p>B1 Sprachniveau ist erforderlich Schriftliche Projektarbeit und deren Präsentation während der Vorlesung; schriftliche Klausur, welche die Kursinhalte und die Projekte abdeckt.</p>
<p><b>Evaluation criteria and criteria for awarding marks</b></p>	<p>Für anwesende Studierende: Klausur (60%), Präsentation und Projektarbeit (40%) Für nicht anwesende Studierende: Klausur (100%)</p> <p><b>Bewertungskriterien:</b> Klarheit der Antworten; korrekte Verwendung der Terminologie; Fähigkeit, Argumente schlüssig und überzeugend darzustellen, Zusammenhänge zu bewerten, und Konzepte auch über besprochene Fallstudien hinaus anzuwenden; kritisches Denken.</p>
<p><b>Pflichtlektüre</b></p>	<p>Public Finance and Public Policy, by Jonathan Gruber, 5th edition – Ausgewählte Kapitel ISBN: 1464143331</p> <p>Zusätzliche Literatur wird während der Vorlesung bekanntgegeben und auch über OLE zugänglich gemacht.</p>

## Syllabus

### Course description

<b>Course title</b>	<b>Economics of the public sector</b>
<b>Course code</b>	<b>27400</b>
<b>Scientific sector</b>	SECS-P/01
<b>Degree</b>	Master in Public Policies and Administration
<b>Semester and academic year</b>	2nd semester 2021/2022
<b>Year</b>	1
<b>Credits</b>	6
<b>Modular</b>	no

<b>Total lecturing hours</b>	36
<b>Total lab hours</b>	-
<b>Total exercise hours</b>	-
<b>Attendance</b>	suggested, but not required
<b>Prerequisites</b>	<p>Students without a background in Economics are strongly suggested to actively attend the "preparatory course" in Economics organized at the beginning of the semester. At the end of the prep course, an exam will be organized, in order to test the basic knowledge of the students. The test is aimed at making students aware of their knowledge. There are no negative consequences in case of "fail", only the student is advised to discuss with the Lecturing Assistant and the Professor how to improve his/her knowledge.</p>
<b>Course page</b>	<a href="https://www.unibz.it/de/faculties/economics-management/master-public-policies-administration/">https://www.unibz.it/de/faculties/economics-management/master-public-policies-administration/</a>

<b>Specific educational objectives</b>	<p>The course refers to the basic educational activities and belongs to the scientific area of Economics. The course gives a general overview of Economics and politics in the public sector on a scientific basis.</p> <p>We start with an introduction into the empirical methods used in public economics, especially the evaluation of causal relationships. We then cover the theory and empirics of taxes including tax incidence and fairness issues, tax evasion, taxation of consumption, labour and capital. Finally, we discuss topics in personnel economics of the state</p> <p>Educational objectives are: acquiring skills to explain economic policies as they vary over time and between countries, as well as developing an understanding of the</p>
--	--

constraints of implementing economic policies.

<b>Lecturer</b>	<b>Prof Dr Alexander Moradi</b> <a href="mailto:Alexander.Moradi@unibz.it">Alexander.Moradi@unibz.it</a> Office E208 – Tel +39 0471 013135 <a href="https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/academic-staff/person/39937-alexander-moradi">https://www.unibz.it/it/faculties/economics-management/academic-staff/person/39937-alexander-moradi</a>
<b>Language</b>	German
<b>Office hours</b>	see webpage
<b>Teaching assistant</b>	None
<b>Topics</b>	<ol style="list-style-type: none"> <li>1) Empirical Methods in Public Economics</li> <li>2) Taxes: Theory and Empirics</li> <li>3) Retirement and Pension Funds</li> <li>4) Personnel Economics of the State</li> </ol>
<b>Teaching format</b>	Lectures, Projects, etc.

<b>Learning outcomes</b>	<p>Through this course the students will develop the ability to understand the foundations, the effects and uses of government interventions in the economy.</p> <p><b>Knowledge and understanding:</b> The students will learn different theories and the empirical evidence regarding the tools and effects of government interventions in the economy.</p> <p><b>Applying knowledge and understanding:</b> The students will develop the ability to apply the analytical methods presented to real world economic policy problems</p> <p><b>Making judgments:</b> The students will develop the ability to assess economic situations, to relate them to concrete problems, and to develop policy recommendations.</p> <p><b>Communication skills:</b> Through discussions in class, the students will develop the ability to debate economic policy problems using appropriate analytical tools and evidence.</p> <p><b>Learning skills:</b> Ability to develop learning skills that allow students to continue to study at an advanced level.</p>
--------------------------	--

<b>Assessment</b>	Written and project work: written exam with review questions and project report done in groups
<b>Assessment language</b>	German (B1 is required)
<b>Evaluation criteria and criteria for awarding marks</b>	For attending students: written exam (60%), project report & presentation (40%) For not attending students: final exam (100%)

	<p>Evaluation criteria relevant for both assessments: clarity of answers, mastery of specific terminology, ability to summarize, evaluate, and establish relationships between topics, ability to apply concepts to real-world examples.</p>
<p><b>Required readings</b></p>	<p>Public Finance and Public Policy, by Jonathan Gruber, 5th edition – Selected chapters          ISBN: 1464143331</p>
<p><b>Supplementary readings</b></p>	<p>Additional literature will be given during class</p>